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شش ماه به انتخابات مجلس دهم مانده است و اصلاح طلبان پس از ناکامی از 
راهیابی به مجلس برای سه دوره، شــانس خود را برای دستیابی به کرسی های 
بهارســتان بیش از هر زمان دیگری می بینند. با نزدیک شــدن به هر انتخاباتی 
موضوع ردصلاحیت  نامزدهای انتخاباتی بیشتر از هر وقت دیگر در میان فعالان 
سیاسی مورد بحث قرار می گیرد. ردصلاحیت هایی که به دست شورای نگهبان و بر 
مبنای تفسیر »نظارت استصوابی« از قانون اساسی درمورد وظیفه شورای نگهبان 
در انتخابات ها انجام می شــود. حالا باز هم بحث بر ســر تایید و رد صلاحیت ها 
بالا گرفته اســت و اصلاح طلبان بیشــتر از هر گروه دیگری نگران ردصلاحیت 

نامزدهایشان هستند.

تایید و ردصلاحیت ها بر عهده هیئت های اجرایی است
موضوع ردصلاحیت ها اما این روزها با سخنان رئیس جمهور مورد توجه بیشتری 
قرار گرفته است. حسن روحانی چند روز قبل در سخنانی جنجالی با بیان اینکه 
مجلس آینده متعلق به یک جناح نخواهد بود، گفته بود جایی را در کشور نداریم 
که بخواهد افراد صالح و دلســوز را، از هر جناحی که باشــند رد صلاحیت کند. 
روحانی همچنین تاکید کرده بود آنجایی که باید بگوید فردی برای شــرکت در 
انتخابات صالح است یا نه هیئت های اجرایی هستند. رئیس جمهور با تاکید بر 
اینکه شورای نگهبان ناظر اســت نه مجری، اظهار کرده بود که دولت مجری 
برگزاری انتخابات است و دستگاهی هم پیش بینی شده است که نظارت کند و 
درواقع شــورای نگهبان در مقابل دولت همچون چشم است در مقابل دست و 
چشم نمی تواند کار دست را بکند. روحانی همچنین گفته بود مجلس اول پس از 
انقلاب که در آن زمان شورای نگهبان وجود نداشت و همه گروه ها و افراد حتی 
گروهک های مخرب در آن حضور داشــتند، بهترین مجلس ایران بوده است.  
کسانی که از مسیر همین شورا به قدرت رســیده اند، سنجیده تر سخن بگویند 

سردار محمد علی جعفری نیز از جمله کسانی بود که در سخنانی به گفته های 
حسن روحانی واکنش نشان داد. فرمانده کل سپاه در سخنانی هشدارآمیز گفت: 
»کسانی که از مسیر همین شورا و با بلندنظری و منش غیرجناحی اعضای آن، 
فرصت ظهور در عرصه مدیریت کشور را یافته اند، باید گفتار سنجیده تری داشته 
باشند«. سرلشــکر جعفری در توصیه ای به مسئولان نظام گفت سفارش امام 
را مشــی خود قرار داده و اجازه ندهند برای جلب رضایت نظام سلطه و شیطان 

بزرگ، ارزش های انقلابی جامعه زیر سوال برده شود.

به سپاه چه ربطی دارد که در مجلس چه می گذرد؟
علی مطهری نماینده مردم تهران اما به این سخنان سردار جعفری واکنش نشان 
داده و در نامه ای به او نوشته است که بنیان گذار جمهوری اسلامی سپاهیان را از 

دخالت در امور سیاسی بر حذر داشته است. مطهری در نامه خود نوشته است که 
قطع نظر از درستی یا نادرستی انتقاد سردار جعفری به رئیس جمهور، ورود 

سپاه پاســداران به عالم سیاست به صلاح کشور و نیروهای مسلح و 
انقلاب نیســت، زیرا موجب دودستگی در سپاه می شود. مطهری 
در ادامه و در تایید ســخنانش مبنی بر لــزوم دورماندن نظامیان از 

سیاست، جملاتی از امام خمینی را از صحیفه سجادیه نقل می کند: 
»برای سپاهی ها جایز نیست که وارد بشوند به دسته بندی و آن 

طرفدار آن یکی، دیگری طرفدار آن یکی. به شما چه ربط 
دارد که در مجلس چه می گذرد؟... انتخابات 

در محل خودش دارد برگزار می شود 
جریانی دارد، به ســپاه چه کار دارد 
که آن ها هم اختلاف پیدا کنند. این 

برای سپاه جایز نیست«. 

به جای ردصلاحیت نامزدها، می توان به انتخاب مردم اعتماد کرد
علی مطهری در ادامه می نویسد حتی اگر سردار جعفری درنظر داشت به سخنان 
رئیس جمهور پاسخ دهد، باید به استدلال او پاسخ می داد. به گفته مطهری جان 
کلام رئیس جمهور این بود که هر قدر در بررسی صلاحیت ها بیشتر سختگیری 
شده است، مجالس ضعیف تر شده اند. وی به مجلس اول اشاره می کند که قبل 
از تشــکیل شورای نگهبان و با نظارت شورای انقلاب تشکیل شد و طی آن فقط 
افرادی که فساد اخلاقی یا فساد سیاسی مانند جاسوسی و یا فساد اقتصادی بزرگ 
داشتند، رد صلاحیت شدند و همه گروه های موافق و مخالف حضور داشتند. به 
گفته علی مطهری و در تایید صحبت های روحانی، مجلس اول قوی ترین مجلس 
بعد از انقلاب بوده است. مطهری از این موضوع نتیجه گیری می کند که »بنابراین 
می توان به انتخاب مردم اعتماد کرد«. این نماینده مجلس در ادامه با اشاره سخنان 
سردار جعفری می گوید که وی به جای پاسخ به استدلال بیان شده، 
گویی بر روحانی منت گذاشته است و گفته  است روحانی به جای 
این حرف ها خدا را شــکر کند که از سر لطف شورای نگهبان 
از این فیلتر عبور کرده اســت. مطهری ادامه می دهد: »در 
حالی که این چه لطف و اغماضی است که کسی که هجده 
میلیون رأی داشته و اگر انتخابات به دور دوم می کشید شاید 
سی میلیون رأی داشت، رد صلاحیت نشده است؟ این سخن، 
نوعی تضعیف شورای نگهبان و قرار دادن آن در مقابل مردم 
است«. مطهری در پایان خطاب به سردار جعفری می گوید 
که حســن نیت وی در پاســداری از دســتاوردهای 
انقلاب بر کسی پوشیده نیست، ولی این پاسداری 
ظرافت هایی دارد که نکته ای از آن در کلام امام 

گذشت و باید به آن پایبند بود.

ایران به قدرتی قابل توجه در منطقه تبدیل شده است
ظریف گفت: جمهوری اسلامی ایران با استفاده از ابزار قدرت های جدید به عنوان قدرتی قابل توجه در منطقه تبدیل شده است. محمد جواد ظریف در نشست علمی مذاکرات هسته ای و علوم سیاسی 

که در دانشگاه علامه طباطبایی برگزار شد، ادامه داد: تبدیل ایران به قدرتی قابل توجه در منطقه در پی یک روند طولانی حاصل شده است. محمدجواد ظریف اظهار کرد: در جهان امروز که مهمترین 
خاصیت و برجســتگی سیالیت و در حال گذار بودن آن است نقش علم در ســاختن آینده جهان نقش بی بدیل است. البته من در اینجا بیشتر از علم سیاست و روابط بین الملل صحبت می کنم. گرچه 
جایگاه علم و فناوری در تولید قدرت مهم و اساســی است. وی ادامه داد: دانشمندان روابط بین الملل دو وظیفه اساسی و مبنایی را در دنیای کنونی بر عهده دارند. آنها در کنار وظیفه شناخت و سهم 

درســت واقعیت ها که وظیفه برجسته ای نیز هست وظیفه فهمیدن صحیح تحولات بین المللی را نیز بر عهده دارند و باید در جهت ساختن آینده ای نه مبتنی بر اراده معطوف به قدرت بلکه آینده ای 
مبتنی بر صلح، پیشرفت و همزیستی حرکت کنند و این از وظایف غیرقابل تفکیک است. رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان ادامه داد: شما بدون حرکت در یک بستر واقعی نمی توانید 

آینده ای بهتر بسازید. بلکه باید در کنار آن واقعیت ها نیز مدیریت شود و این دو در کنار هم دنبال شوند.

فرماندارانرادائمارصدمیکنیم
رئیــس ســتاد انتخابــات کشــور دربــاره 
صندوق های شفاف گفت: صندوق هایی را 
وزارت کشور تهیه کرده و در اختیار شورای 
نگهبان قرار دادیم تا کارشناســان بررسی 
کنند و بر اساس آنچه شورای نگهبان تایید 

کند عمل می کنیم.
مقیمی معاون سیاســی وزیر کشــور درباره آخرین وضعیت اســتانداران و 
فرمانداران اظهارداشت: نظارت بر کار فرمانداران دائما صورت می گیرد و 
اگر عملکرد مدیری در چارچوب وظایف نباشد عوض می شود، فعلا برداشت 

از کار فرمانداران این است که به کارشان مسلط هستند.
وی درباره صندوق های شفاف نیز گفت که صندوق هایی را وزارت کشور تهیه 
کرده در اختیار شورای نگهبان قرار دادیم تا کارشناسان بررسی کنند و آنچه 

را که شورای نگهبان تایید کند بر اساس آن عمل می کنیم

برخیانتقادهابهلجاجتتبدیلشده
عضو ارشــد تیم مذاکره کننده هســته ای 
بسیاری از انتقادها را دلسوزانه توصیف کرد 
ولی گفت: تعداد محــدودی از انتقادها به 

لجاجت تبدیل شده است. 
عباس عراقچی در همایش مذاکرات هسته 
ای و علوم سیاسی ایران در دانشگاه علامه 

طباطبایی افزود: قضیه بتون در راکتور اراک شاهکار تبلیغاتی آمریکا است 
که توانست به فضای روانی ما غلبه کند.

عراقچی به سخنان سجادپور رییس انجمن علوم سیاسی ایران اشاره کرد 
که هدف از این جلسه را تقدیر از تیم مذاکره کننده عنوان کرده و افزود: گفتم 
ما عادت نداریم، در خیلی از جاها صحبت کردیم و هر جا صحبت می شود 
ابتدا از زحمات تیم تقدیر و تشــکر می شود و بعد به اما می رسند و شروع می 

کنند تیم را کوبیدن..

توافقوینپیروزیحقاست
وزیــر علــوم، تحقیقات و فــن آوری گفت: 
توافق وین پیروزی حق است. پیروزی که نه 
در میدان نبــرد بلکه در دور میز مذاکرات به 
نتیجه رسید. محمد فرهادی صبح یک شنبه 
در نشست علمی مذاکرات هسته ای و علوم 
سیاسی در ایران که با همکاری سه دانشگاه 

علامه طباطبایی، دانشــگاه تهران و دانشگاه شــهید بهشتی در دانشکده 
حسابداری دانشگاه علامه برگزار شده بود با اشاره به برخی از دستاوردهای 
مذاکرات هسته ای، افزود: امروز سه دانشگاه میزبان دولت مردانی هستند 
که برای این کشور تحت مدیریت بی نظیر رییس جمهور افتخارآفرینی کردند 
و اثبات کردند که از طریق دیپلماســی و گفت وگــو می توان حق یک ملت را 
گرفت. او در این راســتا افزود: توافق وین پیروزی حق اســت که نه تنها در 

میدان نبرد بلکه در دور میز مذاکرات حاصل شده است.

تمامموشکهایموردنیاز
راتولیدمیکنیم

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: قرارداد 
جدیدی با روسیه بسته شده، قرارداد پیشین تکمیل 
خواهد شــد و تا پایان ســال ۲۰۱۵ اکثــر مجموعه 

سامانه اس ۳۰۰ تحویل گرفته می شود.
سردار حسین دهقان وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح در برنامه تلویزیونی »نگاه یک« که شب شنبه 
بــه روی آنتن رفت، ضمن تبریک روز صنعت دفاعی 
و هفته دولــت گفت: قرارداد پیشــین اس ۳۰۰ لغو 
شــده بود و در دوره اخیر این بحث دوباره مطرح شد 
و دولت روســیه قــول داد که موانع فعال شــدن این 

قرارداد را بردارد.
وی افــزود: قرارداد جدیدی بســته شــده و قرارداد 
پیشین تکمیل خواهد شد و تا پایان سال ۲۰۱۵ اکثر 

مجموعه اس ۳۰۰ تحویل گرفته می شود.
دهقان در بخش دیگری از ســخنانش با بیان اینکه 
قطعنامه ۱۹۲۹ هر نوع فعالیت ما در حوزه موشــک 
بالستیک را منع کرده بود، تصریح کرد: در قطعنامه 
جدید )۲۲۳۱( از جمهوری اســلامی ایران خواسته 
شده است که موشک های بالستیک با قابلیت حمل 
کلاهک هسته ای طراحی  نکند که ما به هیچ وجه 

به دنبال این نیستیم.

وزیــر دفاع اظهــار داشــت: ما تمام موشــک های 
بالســتیک، کروز و پدافندی را با متناسب با نیازهای 
خودمان تولیــد خواهیم کرد و برد موشــک های ما 

متناسب با عنصر تهدید کننده است.
وی با اشاره به عدم محدودیت برای برگزاری رزمایش 
ها ادامه داد: رزمایش ها در ســطوح مختلف زمانی 

برنامه ریزی و برگزار خواهد شد.
دهقان در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به 
جریان بیداری اسلامی در منطقه گفت: آمریکای ها 
قصد موج سواری در این جریان را داشتند و در برخی 
از کشــورها مثل مصر موفق شدند اما آنها قصد نفوذ 
در کشــورهای محور مقاومت را داشــتند و با تجهیز 

گروه های تکفیری سوریه را مورد هدف قرار دادند.
وزیر دفاع هدف اســراییل و آمریکا را تضعیف جبهه 
مقاومت دانســت و افــزود: هدف اصلــی آنها نقطه 
محوری این جریان یعنی جمهوری اســلامی ایران 

است.
وی خاطرنشــان کرد: ما مدافع استقلال، تمامیت 
ارضی و حق تعیین سرنوشــت توسط کشورها بوده و 
مدافع محور مقاومت هستیم و معتقدیم که امنیت و 

ثبات به نفع همه است.
دهقان در پاســخ به ســوالی مبنی براینکــه آیا نگاه 
جمهوری اســلامی ایران به مقاومت بعــد از توافق 
هســته ای تغییر خواهد کرد؟ گفت: قدرت مقاومت 
برای ما هدف راهبردی اســت و بــه محور مقاومت 

کمک خواهیم کرد.
وزیر دفاع با اشاره به پروژه ایران هراسی تصریح کرد: 
همه کشورهای همســایه ما باور دارند که جمهوری 
اســلامی ایران به دنبال دخالت در کشــورها نیست 
و نظام سلطه و رژیم صهیونیســتی به دنبال امنیت 
اسراییل هســتند و با فضای ایران هراسی به دنبال 

این هستند که به این هدف دست یابند.

خبرنامه
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نسیم آنلاین گفته است: »سنگ ها هم برای انگلیس جاسوسی می کنند«
در سال ۲۰۰۶ دستگاه های اطلاعاتی روسیه »سنگ جاسوسی« را کشف کردند که دیپلمات های انگلیسی برای جمع آوری اطلاعات آن 

را در خیابان های مسکو جاگذاری کرده بودند.

 فرارو گفته است: »آیا احمدی نژاد باید بازخواست شود؟«
به جای بازخواست احمدی نژاد باید نسبت به او بی تفاوت بود. یک کارشناس مسائل سیاسی با بیان این مطلب گفت: احمدی نژاد مهره 

سوخته است و نباید با نگرانی از حضور دوباره او بحث بازخواست را طرح کرد و دولت فعلی را به حاشیه کشید.

 بهار نیوز گفته است »واکنش متفاوت اصلاح طلبان به تاسیس دو حزب«
به نظر می رسد شفاف بودن مواضع اعضای موسس و اعضای شورای مرکزی حزب اتحاد ملت در تهران و سایر استان ها مهم ترین علتی 

است که باعث شده تا واکنش ها نسبت به تاسیس ندا و اتحاد ملت تا این حد تفاوت داشته باشد.

 پارس نیوز گفته است: »گمانه زنی درمورد ارائه اطلاعات آقازاده مفسد به BBC فارسی و شبکه من وتو«
تحلیل محتوای رسانه های داخلی و خارجی نشان می دهد که بیشترین انعکاس رسانه ای زندان رفتن آقازاده مفسد اقتصادی و سیاسی در 

شبکه  BBC فارسی و شبکه من وتو منعکس شده است.

 صراط نیوز گفته است: »رییس جمهور به ساز تندروها می رقصد؟«
اصلاح طلبان، به روشنی از روحانی استفاده ابزاری می کنند و معلوم نیست اگر جا پای محکم تری در درون دستگاه حکومتی پیدا کنند، از 

همین روحانی در انتخابات آتی حمایت کنند یا خیر.

عکس روزسایت نگار

خراب شدن نیسان 
جلوی سفارت انگلیس 
هنگام ورود هاموند

صادق خرازی در تاریخ حیات سیاســی اش همیشــه بــا اصلاح طلبان فاصله 
داشــته اســت ولی از آن زمان کــه حزب نــدای ایرانیان را تشــکیل داد هدف 
بیشــترین انتقادهای آن ها واقع شــد. حزبی که خود را اصلاح طلب می داند و 
اعضایش اصلاح طلب هستند، ولی پس از شروع فعالیتش مورد حمایت گروه 
بزرگی از اصولگرایان واقع شــد. اما خرازی در هفته های اخیر بیش از هر زمان 
دیگری مورد هجمه اصلاح طلبان واقع شــد. دلیل حمله ها مصاحبه ای بود از 
او که به گفته خودش بد منعکس شــده بود. او در این مصاحبه گفته بود: »من 
اصلاح طلبی که نمادش خارج از کشــور باشد و پول بگیرد را قبول ندارم. اینکه 
بروند و اتهام بزنند و بد و بیراه بگویند و شانتاژ کنند را قبول ندارم. کسانی را یادم 
است که در دورانی که سفیر بودم با خارجی ها مذاکره می کردند و به دشمن  گرا 
می دادند. من آن ها را به عنوان اصلاح طلب قبول ندارم«. او در ادامه گفته بود 
لیست این افراد را هم دارد و اگر قرار باشد روزی این لیست ارائه خواهد داد. البته 

خرازی تاکید کرده بود که لیســتش را نه به سیســتم امنیتی بلکه به مردم ایران 
ارائه خواهد داد که بدانند »این آقا در دوره اصلاحات با فلان مقام ارشد اروپایی 
یا فرانسوی یا فلان مقام ارشد آمریکایی پنهانی مذاکره کرده و  گرا داده است«. 
ســخنان آقای دیپلمات با واکنش های تند اصلاح طلبان مواجه شد. آن ها از 
او می خواستند لیســتش را ارائه بدهد و نام آن اصلاح طلبانی که به دشمن گرا 
می داده اند را بگوید. عده ای از اصلاح طلبان نیــز خود خرازی را متهم کردند. 
عبدالله رمضان زاده ســخنگوی دولت اصلاحات گفت: »به نظر شــما لیست 
دیپلمات های قاچاقچی نســخ خطی کتاب های قدیمی در جیب کیست؟« و 
ابطحی با اشاره به حرف رمضان زاده گفت: »البته قاچاق زیرخاکی هم اضافه 
کنید راه دوری نمی رود«. صادق زیباکلام هم گفت: »خرازی می خواهد عزیز 
دل اصولگراها باشــد«. صادق خرازی پس از این حمله ها گفت حرف هایش بد 
انعکاس داده شــده و از جملاتی که او گفته است نه نسبتی به اصلاح طلبان بر 

می آید و نه اتهامی درباره آنان مطرح شده است. 
اما به نظر می رســد فشــارها بر صادق خرازی ادامه داشته اســت چراکه او در 
جلسه روز شنبه حزب ندای ایرانیان استعفای خود از ریاست این حزب را تقدیم 
شورای مرکزی این حزب کرده است. سخنگوی حزب ندای ایرانیان استعفای 
صادق خرازی از این حزب را تایید و آن را غافلگیرانه توصیف کرده است. حسن 
یونســی در عین حال گفته است مطابق روال اساسنامه، شورای مرکزی حزب 
ندای ایرانیان در جلســه بعدی خود در روز پنجشــنبه درخصــوص دلایل این 
اســتعفا و پذیرش یا عدم پذیرش آن تصمیم می گیرد. گفتنی است خرازی پس 
از اســتعفایش در نامه ای خطاب به اعضای حزبش آن ها را به دلیل استقامت 
و نجابتشــان در برابر »تازیانه های امواج خروشان« می ســتاید و به آن ها نوید 
می دهد که روزهای  سخت سپری می شود. او همچنین در این متن از »اصالت 
اخلاق« می گوید و رسالت حزب ندا را پاسداشت فضیلت ها می خواند. بنابراین 
هرچند دلایل اســتعفای خرازی دقیقا مشخص نیســت، او خود این حرکت را 

امری اخلاقی می داند.

سوژه روز
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